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جام جهانی ۲۰۲۲: آخرین شانس مسی 
رونالدو و نیمار برای افتخار؟

لیونل مســی و کریستیانو 
رونالدو هر دو در پنجمین جام 
جهانی خود به میدان خواهند 

رفت.
به گزارش ایسنا و به نقل از 
یورو نیوز، جام جهانی ۲۰۲۲ 
قطر میزبان دو نفر از بهترین 
بازیکنانی است که تا به حال پا 

در زمین فوتبال گذاشته اند: لیونل مسی و کریستیانو رونالدو.
لیونل مسی و کریستیانو رونالدو همیشه تکمیل کننده یکدیگر بودند، مانند 
راجــر فدرر و رافائل نــادال، محمد علی و جو فریزر. هیچ کــدام از بازیکنان با 
کشورشــان جام جهانی را بالای ســر نبرده اند. با این حــال، بحث در مورد این 
که چه کســی بهترین است، مدت ها پس از بازنشستگی هر دو بازیکن هم ادامه 
خواهد داشــت. ســال ۲۰۲۲ می تواند آخرین فرصت آن ها برای کسب یکی از 
برترین جوایز تاریخ فوتبال باشد: جام جهانی فوتبال، برای مسی سی و پنج ساله 
و رونالدو که چند ســال از او بزرگتر است و ۳۷ سال سن دارند جام جهانی قطر 

خیلی مهم است.
آلوارو رومئو، روزنامه نگار ورزشــی اســپانیایی معتقد است که آرژانتین تیم 
قوی تری اســت و می تواند به مســی کمک کند تا تنها چیزی را که در دوران 
حرفه ای درخشــانش از دست داده است را کسب کند. در سال ۲۰۱۴ زمانی که 
آن ها به فینال جام جهانی مقابل آلمان رســیدند، به نوعی نمایش یک نفره بود. 
آن زمان مســی در تیم ملی آرژانتین تنها بود. این بار او توسط مدافعان وسط و 
هافبک های بهتری احاطه شده است. من فکر می کنم که آرژانتین شانس دارد و 
لیونل مسی به این جام جهانی به عنوان آخرین شانس خود برای قهرمانی نگاه 

خواهد کرد.
او ادامه داد: وقتی صحبت از کریستیانو رونالدو می شود، موضوع کمی متفاوت 
اســت. من احســاس می کنم تیم ملی پرتغال در حال حاضر به خوبی آرژانتین 
نیست. آن ها استعدادهای زیادی در تیم دارند، اما از طریق پلی آف به جام جهانی 
راه یافته اند. این به شما می گوید که این تیم پرتغال کامل نیست. در هر صورت، 
آن ها برای بهبود نتایج خود در روسیه در سال ۲۰۱۸ که نتوانستند از مرحله یک 

هشتم نهایی عبور کنند، کار سختی خواهند داشت.
بدون شــک رونالدو و مســی چه در قطر خوشحال شوند و چه ناامید شوند، 
تیتر اخبار خواهند شــد، اما آن ها تنها نخواهند بود؛ بیایید ببینیم چه بازیکنان 
سرشناسی می توانند در جام جهانی قطر آخرین جام جهانی خود را تجربه کنند.

لوییس سوارس:
سن در جام جهانی: ۳۵

حضور در جام جهانی: ۳ بار)۲۰۱۰، ۲۰۱۴ و ۲۰۱۸(
بازی: ۱۲

گل: ۷
او هنوز هم یکی از کشــنده ترین مهاجمان جهان اســت. باید دید او در جام 
جهانی حضور خواهد داشــت یا خیر. قطعا در صــورت حضور، این آخرین جام 

جهانی سوارس است.
لوکا مودریچ:

جام جهانی ۲۰۲۲: آخرین شانس مسی، رونالدو و نیمار برای افتخار؟
سن در جام جهانی: ۳۷

حضور در جام جهانی: ۳ بار)۲۰۰۶، ۲۰۱۴ و ۲۰۱۸(
بازی: ۱۲

گل: ۲
به گفته آلوارو رومئو، لوکا مودریچ )بی شــک( بهترین بازیکن تاریخ کرواسی 
اســت. علیرغم سنش هیچ نقص فیزیکی در او وجود ندارد. او در رئال مادرید به 

خوبی آماده حضور در جام جهانی می شود.  
مغز متفکر تیم ملی کرواسی در قلب خط میانی، ستاره تیم رئال مادرید است 
که در بازی های مقدماتی هم نقش مهمی در تیم خود ایفا کرد. همکاری خوب 
او با بازیکنان کناری خود از جمله کواچیچ باعث شد که خط میانی تیم کرواسی 
از صلابت بالایی برخوردار باشد. مرد سال فوتبال کرواسی در تیم باشگاهی خود 
رئال مادرید هم عملکرد خوبی از خود نشــان داده است و خیلی ها منتظر دیدن 

موفقیت او و تیمش در جام جهانی هستند. 
روبرت لواندوفسکی:

سن در جام جهانی: ۳۴
حضور در جام جهانی: یک بار)۲۰۱۸(

بازی: ۳
گل: ۰

رافائل هونیگشتاین، روزنامه نگار ورزشی آلمانی می گوید: روبرت لواندوفسکی 
نمی تواند درخشش خود در سطح باشگاهی را در تیم ملی نشان دهد. جام جهانی 
هرگز بهترین رقابت او نبوده است. این دوره شاید آخرین دوره او در جام جهانی 
باشد، اما با دیدن بازی او و نحوه نگاه او به خودش. تعجب نخواهم کرد اگر مانند 

کریستیانو رونالدو هنوز به بازی کردن ادامه دهد.  
نیمار:

سن در جام جهانی: ۳۰
حضور در جام جهانی: ۲ بار)۲۰۱۴ و ۲۰۱۸(

بازی: ۱۰
گل: ۶

 نیمار در ســومین جام جهانی خود در قطــر به میدان می رود.  نیمار را مرد 
اصلی برزیل می دانند. »شــاید او هنوز هم از اتفاقــی که در جام جهانی ۲۰۱۴ 
برایش رخ داد ابراز تاسف می کند. او قبل از این که مصدومیت جام جهانی او را به 
پایان برساند، فوتبال فوق العاده ای بازی می کرد. نیمار اکنون می داند که اگر خوب 
بازی نکند، کسی مانند وینیسیوس جونیور، رافینیا، ریچارلیسون و یا آنتونی جای 

او را خواهند گرفت.  
گرت بیل:

مسی، رونالدو، لواندوفسکی، مودریچ و نیمار همگی فراز و نشیب های زیادی 
در جــام جهانی تجربه کردند با این حال گرت بیل در دوحه اولین و به احتمال 
زیاد آخرین جام جهانی خود را تجربه خواهد کرد. این بازیکن ۳۳ ســاله ولزی 

هرگز در این رقابت ها به میدان نرفته است.

موافقت اسکالونی برای تمدید قرارداد با آرژانتین
لیونل اســکالونی سرمربی آرژانتین به تمدید قرارداد خود با تیم ملی آرژانتین 
نزدیک اســت. به گزارش ایسنا و به نقل از ســایت اسپورتال، قرارداد فعلی لیونل 
اسکالونی، سرمربی ۴۴ ساله تا ۳۱ دسامبر ۲۰۲۲ اعتبار دارد. نتایج خوبی که این 
مربی با تیم ملی آرژانتین کســب کرده است باعث شده است تا سران فدراسیون 
فوتبال این کشــور خواســتار تمدید قرارداد او شــوند.  این درخواست با موافقت 
اســکالونی روبه رو شده است و این مربی قرار است به زودی قرارداد جدید خود را 
با فدراســیون فوتبال کشورش امضا کند.  نکته مهم درباره تیم اسکالونی این که 
آن ها در ۳۳ بازی اخیر خود تن به شکســت نداده اند و این نشان از بازگشت تیم 
به روزهای خوب خود می دهد. آرژانتین یکی از شانس های اصلی قهرمانی در جام 
جهانی ۲۰۲۲ قطر است. این تیم تاکنون دو بار عنوان قهرمانی در جام جهانی را به 
دست آورده است. اولین قهرمانی آرژانتین در سال ۱۹۷۸ رقم خورد. جام جهانی 
۱۹۷۸ در آرژانتین برگزار شــد و میزبان موفق شــد با برتری ۳ بر یک برابر هلند 
برای اولین بار طعم قهرمانی را در بزرگ ترین رویداد فوتبالی جهان بچشــد. ماریو 

کمپس دو بار و برتونی برای آرژانتین و یوهان نیسکنز برای هلند گلزنی کردند. 

تن هاخ ماندن بازیکن عراقی در یونایتد را 
خواستار شد

انتظار می رود زیدان اقبال در منچستریونایتد بماند تا این که به صورت قرضی 
به تیمی دیگر برود و دقایق بیش تری بازی کند. به گزارش ایسنا و به نقل از مترو، 
اریک تن هاخ معتقد است که زیدان اقبال بازیکن ۱۹ ساله با ماندن در اولدترافورد 
در این فصل سود بیش تری خواهد برد. اقبال در بازی با لیورپول و تقابل بازیکنان 

مطرحی مانند تیاگو آلکانترا و فابینیو عملکرد خوب و امیدوارکننده ای داشت.
او با پاهای ســریع و پاس های خوبش توجه هــا را به خود جلب کرد. اعتماد 
به نفســی که او داشت چشــمگیرترین ویژگی او بود. محصول آکادمی جوانان 
منچســتریونایتد بدون شک محصولی برای آینده باشگاه است، اما در این فصل 
بعید است او خیلی زمان برای بازی کردن داشته باشد. منچستریونایتد از تعقیب 
فرنکی دی یونگ دست نمی کشند و ورود هافبک هلندی کار را برای این بازیکن 

عراقی سخت تر از قبل خواهد کرد.

نگاه

اخبار کوتاه

دبیر کل فدراسیون فوتبال می گوید قرار است تاییدیه های 
مربوط به مجوز VAR به این فدراسیون ابلاغ شود تا بقیه 

امور مربوط به این سیستم پیش برود.
به گزارش ایســنا، حسن کامرانی فر، دبیر کل فدراسیون 
فوتبال، ظهر جمعه در حاشــیه سمینار دانش افزایی داوران 
و کمــک داوران در جمع خبرنگاران اظهار کرد: تعدادی از 
داوران برتر کشور دعوت شدند تا کلاس خود را کنار مدرس 

اسپانیایی پیش ببرند تا خود را برای لیگ برتر آماده کنند.
او درباره نیمکت های شلوغ مسابقات گفت: با این مساله 
برخورد خواهد شد. باید یک مدل جدید و یک رفتار درستی 

برای قضاوت داوران صورت بگیرد.
کامرانی فر درباره سیستم VAR گفت: همه کارها انجام 
شــده و ما منتظر مجوز هستیم و به محض این که تاییدیه 
به دست فدراســیون فوتبال برسد، ما امکانات لازم را برای 
حضور این سیســتم فراهم خواهیم کــرد. امیدوارم هر چه 

سریع تر این سیستم به فوتبال ما بیاید.
دبیرکل فدراســیون فوتبال درباره حضور نیافتن داوران 
ایرانی در تورنمنت های بین المللی گفت: ســال گذشته هم 
داوران ما مجوز نداشــتند و فقط در لیگ قهرمانان آســیا 
حضور داشــتند. نامه رســمی ای)درباره محرومیت داوران 
ایرانی در بازی های بین المللی( به دســت ما نرسیده است. 
ما آموزش داوران برای دریافت لایســنس VAR را خیلی 
وقت است که شروع کردیم و به محض این که مجوز لازم را 

دریافت کنیم، کارهای خود را پیش می بریم.
او دربــاره پرونده مــارک ویلموتس گفــت: پس از این 
کــه رای پرونده ایــن مربی آمده اســت، در روزهای آینده 
از اعضای هیات رییســه تقاضا کردیم تــا در مورد رای این 
مربی تصمیم گیری کنند. درباره جزییات قرارداد نمی خواهم 
صحبت کنم اما در قرارداد مشخص شده است که ما در چه 
زمانی باید مطالبات را پرداخت کنیم. چیزی که نگران کننده 
است، این است که برای پول ولیموتس از محل مطالبات ما 
در فیفا پول کاسته می شود و این موضوعی است که برای ما 
جای نگرانی دارد و می خواهیم در این رابطه مذاکرات لازم 

را انجام دهیم.

کامرانی فــر درباره ۲ میلیون یورویی که در زراعت بانک 
ترکیه وجود دارد، خاطرنشــان کرد: این ها مسائل حقوقی 

است و اجازه بدهید دوستان حقوقی ما جواب بدهند.
دبیرکل فدراسیون فوتبال در واکنش به پیگیری نشدن 
بحث مجوز حرفــه ای و امکان تعلیق فوتبال ایران گفت: ما 
۵ روز پیــش، تیم جدید مجوز حرفــه ای را اعلام کردیم. با 
توجه به این مســاله که یک فصل، لیگ قهرمانان آسیا به 
تعویق افتاده است و ما زمان لازم را داریم، بحث های مربوط 
به کارهای مجوز حرفه ای را پیش بردیم. من این را شــفاف 
بگویم. بحث مجوز حرفه ای تا هفته قبل برعهده ســازمان 
لیگ فوتبال بود و مــا تصمیم گرفتیم تا مجوز حرفه ای به 
فدراســیون فوتبال انتقال پیدا کند. تمــام کارهای مجوز 

حرفه ای در حال پیش رفتن است.
او درباره ســفر دراگان اســکوچیچ بــه ترکیه گفت: هر 
سفری که سرمربی تیم ملی می خواهد، با موافقت فدراسیون 
انجام می شود. او پس از این سفر به کشور خود برمی گردند. 
دیدن بازیکنان لژیونر، جزو برنامه های اسکوچیچ بوده است 

و ایشــان در فیفا دی، تمام بازیکنــان مد نظر خود را مورد 
بررسی قرار خواهد داد.

کامرانی فر درباره رد صلاحیت برخی کاندیدای فدراسیون 
فوتبال گفت: تا این لحظه، هیچ کدام از عزیزانی که ثبت نام 
کردند، رد یا تایید نشده اند. کمیته بدوی انتخابات به صورت 
شــکلی این نامزدها را بررســی کرده است و برخی عزیزان 
در پرونده شان مدارکی را نداشــته اند. ما نامه رسمی زدیم 
که مدارک شــان را کامل کننــد و ۲ روز فرصت دارند که 
اعتراض خود را به استیناف بدهند. چه بسا استیناف بررسی 
مجدد کند و نظر دیگری داشته باشد. پس از رای استیناف، 
لیســت نهایی، ۲۱ روز قبل از مجمع اعلام می شود. کمیته 
استیناف بررســی می کند. کمیته بدوی هم برای ۵ امضا و 
امــور مربوطه کارهای لازم را انجام می دهد. کمیته بدوی و 
کمیته استیناف کاملا مستقل از هم هستند و توسط مجمع 
انتخاب شــده اند. این کمیته ها هر تصمیمی بگیرند، برای 

فدراسیون قابل اجرا است.
دبیر کل فدراســیون فوتبال در پاســخ به این سوال که 

مریم آزمون مصوبه از هیات رییسه برای فعالیت در تیم ملی 
دریافت کرده اند؟ گفت: ایشــان مصوبه دارند. در جلسه ای 
که ۸ عضو هیات رییســه حضور داشتند، انتخاب سرمربی 
تمامی رده های پایه و تیم ملی بانوان به سرپرست فدراسیون 
فوتبال ســپرده شد. این مساله را همه امضا کرده اند. حضور 
خانم آزمون و همه ســرمربی های رده های پایه قانونی است 
و مصوبه هیات رییســه را دارند. این دســتور جلسه چون 
محرمانه است، نمی توانم آن را ارائه دهم. تا زمانی که هیات 

رییسه تکمیل شود،  این فرایند قانونی است.
او دربــاره تیم المپیک ایران و دربــاره این که برخی از 
اعضای تیم ملی امید حق حضور در ترکیه را برای مسابقات 
کشورهای اســلامی نداشــته اند، اظهار کرد: ما در کمیته 
المپیک جلسات زیادی داشتیم. در این مسابقات مشخص 
شده است که هر تیمی با چه تعداد بازیکن و همراه می تواند 
به این کشور برود. بازی  کشــورهای اسلامی مثل المپیک 
کمپی دارد و ما خواســتیم تا افراد اضافه حضور پیدا نکند 

و یک سری مقررات است که از اختیارات ما خارج است.
کامرانی فــر دربــاره این که گفته می شــود برخی اعضا 
می توانند در بیرون از کمپ مســابقات کشورهای اسلامی 
حضور داشته باشــند، گفت: کمیته پزشکی با وجود بحث 
کرونا، در حال بررسی این مساله است. کمیته فنی و کمیته 

جوانان ما در حال بررسی این مساله است.
دبیر کل فدراسیون فوتبال درباره شکایت دستیار سابق 
مهدی مهدوی کیا در تیم ملــی امید گفت: نحوه پرداخت 
مالی به مربیان خارجی با توجه به این که ما مراودات مالی 
نداریم، برای ما ســخت است و ما باید به صورت نقدی پول 
بدهیم. ایشــان موقعی که در ایران بودند، بخشی از حقوق 
خود را دریافت کردند اما زود وارد پروسه شکایت شدند. هر 
زمان که ایران می آمدند، می توانســتند پول خود را بگیرند. 
در قرارداد قید شده بود که پول ها به صورت نقدی پرداخت 

می شود.
او در پایان درباره درگیری ســرمربیان هوادار و نساجی 
در اردوی ترکیــه گفت: اینقدر کارهای ما زیاد اســت که 

نمی توانیم در همه امور به جزییات آن وارد شویم.

پیشکســوت فوتبال ایران می گوید با عملکرد فنی خوبی 
که داشته می توانست بیش تر در تیم ملی بازی کند اما سلیقه 
ســرمربی وقت ایــن اجازه را به او نداده اســت. او هم چنین 
معتقد است تصمیم علی پروین برای اخراجش از پرسپولیس 
اشــتباه بود.به گزارش ایسنا، ادموند بزیک، مهاجم سال های 
دور آرارات، پرســپولیس، سپاهان و تیم ملی فوتبال ایران با 
حضور در ایســنا، به مرور خاطرات خود از فوتبال پرداخت. 
او که در بهترین  ســال های فوتبالش در ســال ۸۰، از سوی 
علی پروین از پرسپولیس اخراج شد، حالا می گوید سرمربی 
وقت پرســپولیس به خاطر آن تصمیم اشتباه کرد. البته که 
چند ســال بعد بزیک قصد داشــت به پرسپولیس باز گردد 
اما با مخالفت پروین روبه رو شــد. این مهاجم ارمنی فوتبال 
ایران در این گفت وگو اشــاره ای هم به خط خوردن نامش از 
جمع ملی پوشان در دوره محمد مایلی کهن داشت و با طرح 
ســوالی درباره این موضوع می گوید که چطور ممکن اســت 
یک ســرمربی از بازی اش تعریف کند امــا اولین  نفر نام او را 

خط بزند؟
بخشی از این گفتگو به شرح زیر است: 

 شــما از مهاجمان خوب فوتبال ایران بودید، آیا از 
همان ابتدا به عنوان مهاجم بازی می کردید یا پســت 

دیگری داشتید؟
در تیم جوانان به عنــوان هافبک چپ بازی می کردم اما 
در تیم نوجوانان در پست هافبک نفوذی به میدان می رفتم. 
در ادامه وقتی به تیم بزرگســالان آمدم بیش تر یک مهاجم 
بودم. زمانی که به پرسپولیس آمدم، علی دایی بازی می کرد 
و مــن به عنوان بال کناری در ســمت چپ بازی می کردم و 
مهدی مهدوی کیا سمت راست بود و و علی دایی هم به عنوان 

مهاجم نوک به میدان می رفت.
شــما در مقطعی به پرســپولیس آمدید که آقای 
استانکو ســرمربی این تیم بود. شرایط حضورتان در 

پرسپولیس چطور بود؟
شــش ماه قبل از این که به پرسپولیس بیایم این باشگاه 
من را می خواســت اما آرارات رضایت نامه نمی داد. من جزو 
بازیکنان اصلی آرارات بودم. در نهایت در آخر فصل باشــگاه 
کشــاورز خواهان به خدمت گرفتن من شد و به این باشگاه 
رفتم. پول خوبی هم گرفتم. ســالی ســه میلیون تومان که 
برای دو ســال ۶ میلیون می شد قراردادم بستم و ۷۰ درصد 
را همان ابتــدا گرفتم. ۲۵ روز با این تیم تمرین کردم و بعد 
فردی آمد و گفت پرســپولیس تــو را می خواهد، آیا به این 
تیم می روی؟ قراری گذاشــتیم و بــا آقای عابدینی و حمید 
درخشــان صحبت کردم. روز اولی که می خواستم به تمرین 
پرسپولیس بروم، به آقای استانکو گفته بودند قرار است یک 
بازیکن ارمنی به تیم بیاید. به نوعی مثل یک بازیکن تســتی 
در تمرین پرســپولیس حاضر شدم. نیم ساعت بعد از شروع 
تمرین آقای استانکو به حمید درخشان گفت قرارداد ادموند 
بزیــک را حتما ببندید، چون او را می خواهم. اگر الان به من 
این پیشنهاد را بدهند، کمی فکر می کنم و بعد می پذیرم اما 
آن زمان بدون فکر پیشــنهاد پرسپولیس را پذیرفتم و اصلا 
به این فکر نمی کردم که آیا شــرایط بازی به من می رسد یا 
نه! در آن زمان پرســپولیس مهاجمانی چون فرشاد پیوس، 
مرتضی کرمانی مقدم و علی دایی را در اختیار داشــت. فکر 
کردن به آن هم واقعا ترسناک است. با این حال آقای استانکو 
من را خیلی دوســت داشت و توانستم با حضور آقای دایی و 
مهاجمان دیگر به عنوان بازیکن فیکس بازی کنم. یک بخش 
از فوتبالم را مدیون آقای حسن حبیبی هستم و بخشی را هم 
مدیون استانکو خواهم بود. او فوتبال من را ارتقاء داد تا بتوانم 
در جمع بزرگان، خودم را نشــان بدهم. آن سال پرسپولیس 
پرمهره ترین تیم را داشت. یعنی ۱۱ نفر از ملی پوشان تیم ملی 
پرسپولیســی بودند. استانکو سبک جدیدی که نتوانسته بود 
در تیم ملی پیاده کند را در پرسپولیس اجرایی کرد و نتایج 

خوبی گرفت.  از سال ۷۴ عملا پرسپولیس تیم اول ایران بود.
در اولیــن داربی که بازی کردید آقای اســتانکو 
سرمربی بود و پرســپولیس با گل شما بعد از ۷ سال 
توانست استقلال را شکست دهد. از آن دیدار برای مان 

بگوید.
حــدود ۵ بازی بود که برای تیم به میــدان می رفتم. دو 
هفتــه مانده به داربی در دیدار برابر ماشین ســازی که آقای 
حجازی ســرمربی اش بود، بازی کردیــم و دو بر صفر پیروز 
شــدیم و دو گلش را من زدم و در بازی بعد مصدوم بودم اما 
در داربی به میدان رفتم و در دقیقه ۸۷ گلزنی کردم و پیروز 
شــدم. با توجه به این که از یک فرهنگ دیگر به پرسپولیس 
آمده بودم کمی برایم ســخت بود در این تیم جا بیفتم. آن 
بــازی هم کاملا پایاپای بود و همــه فکر می کردند بازی هم 
مساوی می شــود اما در آن صحنه توانستم خوب کار کنم و 
گل برتری را بزنم. پیش از آن با تیم آرارات به اســتقلال گل 
زده بــودم اما به عنوان یک بازیکن ۲۰ ســاله در یک بازی 
بزرگ مانند داربی در دقیقه ۸۷ وقتی گلزنی می کنید، بسیار 
شیرین است و نشان دهنده این است که خدا شما را دوست 
دارد. روی صحنــه ای که هم که گل زدم، واقعا از قبل تمرین 
کرده بودم. ما آکادمیک فوتبــال را یاد نگرفتیم اما اصول را 
یاد گرفتیم. همان صحنه که در داربی گلزنی کردم را بارها و 
بارها در بازی های من دیده بودید. بعد از گل هم حس بسیار 
خوبی داشتم و واقعا خوشــحال بودم مردم هم به من لطف 
داشتند که بازیکن محبوب شان شدم. به عنوان بازیکن جوان 
به پرسپولیس رفته بودم و بازیکنانی چون یحیی گل محمدی، 
علــی دایی و خیلی از بزرگان تیم به من کمک می کردند که 
جا بیفتم. همان ســال به بازی های آسیایی رفتیم که آقای 
خداداد عزیزی به عنوان یار کمکی با ما آمده بود و من یکی از 
بهترین نفرات تیم شدم. شاید نقطه تاریک آن مقطع من این 
بود که از تیم ملی خط خوردم و حقم نبود که در تیم ملی با 

من این گونه رفتار کنند.
در داربی بعدی که به میدان رفتید بازی خداحافظی 
فرشاد پیوس بود و شما به عنوان بازیکن جانشین او به 
میدان رفتند. سخت نبود به جای فرشاد پیوس وارد 
زمین بازی شوید؟ البته مراسم خداحفظی آقای پیوس 

برگزار شد و بعد بازی ادامه یافت.
البته آن موقع این کارها مرسوم بود. آن موقع بازیکنان در 
بازی های بزرگ خداحافظی می کردند. فرشاد پیوس اسطوره 
پرسپولیس بود و او را به فرشاد آقای گل می شناختند. سخت 
بود بازیکنی جایگزین او شــود. قرار بــود من در آن بازی به 
میدان برویم و مهدوی کیا با پیوس تعویض شود اما نمی دانم 
چه اتفاقاتی رخ داد که من به میدان رفتم و با فرشــاد پیوس 
تعویض شدم. واقعا بار سنگینی روی دوش من گذاشته شد. 
وقتی بازیکنی با آن همه پیشــینه خــوب و گل هایی که به 
ثمر رســانده از زمین خارج می شــود و شــما به عنوان یک 
بازیکن جوان به میدان می روید وظیفه سنگینی روی دوش 
شما گذاشته می شود. خدا کمک کرد در آن بازی من گلزنی 
کردم. البته آن بازی روز سخت استقلال بود و می توانست با 

شکست سنگین تری روبه رو شود.
در یکی از داربی ها محمدخانی و اسماعیل حلالی 
از بازی اخراج می شوند و پرسپولیس ۹ نفره می شود. 
شــما در آن بازی به میدان رفتید. خودتان چه حسی 

داشتید؟ فکر می کردید بازی مساوی شود؟
تا دقیقه ۷۲ در زمین بودم و یکی از سخت ترین بازی هایم 
بود. کارمان دو برابر شده بود، چون هر چه توان داشتیم باید 
دو برابرش را در زمین می گذاشتیم. فکر نمی کردم که بازی 
به مســاوی کشیده شود اما فوتبال همین است. آن زمان هر 
بازیکنی هر تیمی بازی می کرد به آن تیم تعصب داشت. بعد 
از اخراج اســماعیل حلالی انگیزه ما دو برابر شد که بازی را 
نبازیم. اســتقلال فکر می کرد به راحتی بازی را می برد اما ما 

انگیزه داشتیم و نباختیم.
در عید سال ۱۳۸۰ چه اتفاقی افتاد که شما مغضوب 

آقای پروین شدید و از پرسپولیس اخراج شدید؟
اختلاف مدیریتی در باشگاه میان آقای عابدینی و عباس 
انصاری فرد وجود داشت. ۱۵ نفر از بازیکنان به میهمانی آقای 
انصاری فــرد رفتیم که بعد این حواشــی به وجود آمد. ما آن 
زمان اصلا نمی دانستیم مدیرعامل چه کسی است. در آن زمان 
ما دو مدیرعامل داشــتیم. آقای عابدزاده، شاهرودی و برخی 
از بازیکنان بودند که به میهمانــی عباس انصاری فرد دعوت 
شــدیم. در آن شــب حتی قرار بود به یک عروسی بروم و به 
همین خاطر نمی خواستم در میهمانی شرکت کنم اما رفتم 
و بعد ۴۵ دقیقه به دنبال کار شخصیم رفتم. بعد از آن مساله 
آقای پروین از ما ســوال کرد که چرا شــرکت کردید، که ما 
گفتیم مدیرعامل باشگاه هســتند و ما را دعوت کردند. بعد 
از چنــد روز هم آقای عابدینی ما را دعوت کرد و به آنجا هم 
رفتیم. بعــد از آن دو جریان، در دو بازی تیم به میدان رفتم 
اما در تعطیلات عید نوروز به شمال رفته بودم که در یکی از 
ســوپر مارکت ها درحال خرید بودم و اخبار ورزشی گفت که 
ادموند بزیک اخراج شده است. مسئول سوپرمارکت پرسید که 
اخراج شدید؟ در پاسخ گفتم که گویا ما را اخراج کردند. از آن 

۸ نفری که اخراج شدند، ۷ نفر باز گشتند اما من بازنگشتم.
در آن مقطع آقای پروین گفتند شــما را به دلیل 

مساله فنی اخراج کردند؟
بله گفتنــد فنی اما اگر فنی بــود در میان فصل بازیکن 
را اخراج می کردنــد؟ بازیکنی که از نظر فنی نمی خواهند را 
نگــه می دارند و در آخر فصــل می گویند که فلان بازیکن را 

نمی خواهم.
از آن ۸ نفر چرا فقط شما بازنگشتید؟

شــاید کاری که من انجام دادم از نظر آن ها اشتباه بود اما 
از نظر من اشــتباه نبود. آن ها عذرخواهی کردند و بازگشتند 
اما من این کار را انجام ندادم. اگر در پرســپولیس می ماندم، 
مثل خیلی از بازیکنان دیگر، فوتبالم نابود می شد. مثلا هادی 
مهدوی کیا جزو نفراتی بود که فوتبالش نابود شد. بعد از آن 
جریان، باشــگاه آرارات پیشنهاد داد که به این تیم بروم و در 
۱۰ بــازی آخر را بازی کنم. بــه آرارات رفتم و همان موقع 
با پیشــنهاد سپاهان روبه رو شدم. یک قرارداد نوشتم که ۱۰ 
بازی برای آرارات انجام دهم و بعد به سپاهان بپیوندم. البته 
در میان همان روزها از پرســپولیس با من تماس گرفتند و 
گفتند می خواهیم به بازی های آســیایی برویم؛ پاسپورتت را 
بیاور اما قبول نکردم. چــون مدت ها بود فوتبال بازی نکرده 
بودم با شــناختی که از آقای پروین داشتم، اگر بازمی گشتم 
بازی نمی کردم. استانکو در سپاهان حضور داشت و خواهان 
به خدمت گرفتن من بود و من هم دوســت داشتم دوباره با 

او کار کنم.
* در دوره ســرمربی گری محمد مایلی کهن به تیم 
ملی دعوت شدید اما به یک باره خط خوردید، دلیلش 

چه بود؟
من نمی گویم در آن زمان حقم بود که در تیم ملی باشم، 

چون بازیکنان بزرگی مثل خداداد عزیزی و علی دایی حضور 
داشتند. من بازیکن جوانی بودم و در تیمی بازی می کردم که 
اکثرا بازیکنانش ملی پوش بودند. شاید خط خوردنم به خاطر 
سلیقه آقای مایلی کهن و مسائلی است که نمی خواهم آن ها 
را بازکنم. شــاید من نمی توانســتم در آن تیم بازی کنم اما 

می توانستم بازیکن ذخیره خوبی برای مهاجمان باشم.
آیا به خاطــر اعتقادات مایلی کهن از تیم ملی کنار 

گذاشته شدید؟
بله. بزرگ ترین ناراحتی من از این است که در آسیا وقتی 
عملکرد خوبی داشــتم، آقای مایلی کهن آمد و گفت همین 
روند را ادامه بده! اما وقتی به تهران بازگشــتیم نفر اولی که 
خط خورد، من بودم. ایــن هیچ وقت برایم قابل هضم نبود، 
چون آقای مایلی کهن آن جا بود. نمی دانم برداشــت شما از 
صحبت های من چیســت؟ وقتی در تیم ملــی به بازیکنی 
می گویند همین روند را ادامه بده و بعد نامش را خط می زند 
چه برداشتی می کنید؟ بدون این که در تیم ملی بازی کنم و 
با دو و سه جلسه تمرین خط خوردم! با این حال فکر می کنم 
بیش تر می توانستم به تیم ملی کمک کنم. حتی یک بار آقای 
دایی در مصاحبه ای از من به عنوان بازیکن جانشــینش نام 
برده بود. برای من افتخار اســت بازیکنی چون دایی نام من 
را می برد. در اردن زمانی کــه دایی مصدوم بود خودش هم 
دوست داشت من بازی کنم اما من فقط ۲۰ دقیقه به میدان 
رفتم و فرصت بازی پیدا نکردم. با این حال همه کســانی که 
من را می شناســند و بازی هایم را دیدند می گویند حق من 
بیش تــر از این بود. برای تیم ملی ۱۰ بــازی انجام دادم که 

جمعا ۹۰ دقیقه نمی شود.
بعد از دوره مایلی کهن دوباره چه زمانی به تیم ملی 

دعوت شدید؟
اولیــن روزی که ایویچ به ایران آمد، ما با اســتقلال اهواز 
بازی داشــتیم و من در آن بــازی هت تریک کردم. ایویچ به 
خاطر آن بازی من را به تیم ملی دعوت کرد و دو ماه قبل از 
اینکه جام جهانی آغاز شود، در اردوی فرانسه بودم اما دوباره 

خط خوردم و از تیم ملی کنار رفتم.
ایویچ چطور مربی بود؟

او یکی از بهترین  مربیانی بود که در ایران کار کرد. بسیار 
سختگیر بود اما ایده های به روز آن زمان را داشت. بدنسازی 
معروف ایویچ اگر نبود تیم ملی نمی توانســت در جام جهانی 
۹۸ آن طور بازی کند. آن زمان بازیکنان لژیونر ما در اروپا در 

تیم های خوب بازی می کردند.
 به نظر شما آیا استحقاق حضور روی نیمکت تیم 

ملی در جام جهانی را داشتید؟
یــک مثال ســاده می زنــم. امــکان دارد بهترین گلزن 
پرسپولیس در تیم ملی حضور نداشته باشد؟ تا آن زمان که 
سپاهان بیاید و قطب سوم فوتبال ایران شود، ۸۰ درصد ملی 
پوشان از استقلال و پرسپولیس بودند. سعی کردم آن روزها 
را فراموش کنم و آن دوران گذشــته است. درست است در 
تیم ایویچ من خوب کار نکردم اما حداقل دوبار به من فرصت 

داده شد.

پیشکسوت تیم فوتبال پرسپولیس می گوید این تیم نیاز 
به جذب مهاجم خارجی تراز اول دارد. حمید درخشــان در 
گفت وگو با ایسنا، درباره عملکرد پرسپولیس در نقل ونتقالات 
اظهار کرد: خریدهای پرسپولیس  با نظر یحیی گل محمدی 
انجام شــده و قطعا او با توجه به شــرایط تیم و ضعف هایی 
که وجود داشــت، نام بازیکنان مد نظرش را به باشگاه داده 
تا جذب شــوند. در مجموع فکر می کنم بازیکنان خوبی به 
پرســپولیس آمدند و اگر خوب مدیریت شوند می توانند به 
تیم کمک کنند. نکته مهم این اســت کــه در زمان باقی 
مانده پرســپولیس خط حمله خود را تقویت کند تا از این 
بابت هم مشکلی نداشــته باشد. او درباره اینکه میان سنی 
خریدهای پرســپولیس بالا اســت هم گفــت: این موضوع 

می تواند مشکل ساز شــود. تیمی که می خواهد موفق شود 
باید تلفیقی از بازیکنان جوان و با تجربه باشد. درخشان در 
بخش دیگری از صحبت های خود به جذب بازیکن خارجی 
برای پرســپولیس اشــاره کرد و گفت: یکــی از نکات مهم 
فوتبال ما این است که در سال های اخیر مهاجم شش دانگ 
نســاخته است. اگر ســردار آزمون و مهدی طارمی را کنار 
بگذاریم، آیا در لیگ ما مهاجمی حضور دارد که پرسپولیس 
برای جذب او اقدام کند؟ مهاجمی که پرسپولیس نیاز دارد 

باید بازیکنی باشــد که از فرصت ها به خوبی استفاده کند و 
گلزن باشد. او همچنین گفت: در این شرایط اگر قرار است 
باشگاه پرسپولیس به سمت جذب مهاجم خارجی برود، باید 
بازیکنی جذب شود که یک سر و گردن از سایرین بالاتر باشد 
و کیفیت فنی بسیار بالایی داشته باشد. جذب یک مهاجم 
معمولی که صرفا بیاید در تمرینات و روی نیمکت بنشیدند، 
پول دور ریختن است. اگر پرسپولیس واقعا به دنبال جذب 
مهاجم خارجی است، باید یک بودجه قابل قبول کنار بگذارد 

و به دنبال مهاجم تراز اول باشد. درخشان در بخش دیگری 
از صحبت هایش درباره شانش قهرمانی پرسپولیس در لیگ 
بیست ودوم هم گفت: از الان نمی توان درباره قهرمان صحبت 
کــرد. هر تیمی هم بازیکنان خوبی جذب کرده، باید بیایید 
و بازی کند و توانایی های فنی خود را نشــان بدهد. اگر بر 
اســاس اینکه تیم ها در نقل وانتقالات چطور عمل کرده اند 
می شــد درباره قهرمان صحبت کرد که اصلا بازی ها برگزار 
نمی شــد و تیمی که بازیکنان خوبی جذب کرده را قهرمان 
معرفی می کردند. درست است در لیگ امسال برخی تیم ها 
نظیر سپاهان بازیکنان خوبی جذب کرده اند اما برای تعیین 
قهرمان باید صبر کنیم بازی ها انجام شود تا شرایط تیم ها را 

به دقت ارزیابی کنیم.
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